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 سـتاد انقـاب فرهنگـی بـا فرمـان

امـام خمینـی)ره( شـکل گرفـت؛  

سـتادی کـه پایـه اصلـی ایجـاد 

شـورای عالـی انقـاب فرهنگـی 

به شـمار مـی رود و بعـد از دوبـار ترمیـم عمـده از حالـت سـتاد خارج شـده و در قالب 

شـورا به فعالیت خود ادامه داده اسـت؛ شـورایی که این روزها به عنوان اصلی ترین 

نهاد سیاسـتگذاری در حوزه علمی و فرهنگی کشـور محسـوب می شود. مصوباتی 

کـه توسـط بیـش از 40 تـن از اعضـای حقیقـی و حقوقـی ایـن شـورا بـه تصویـب 

می رسـد به عنـوان اسـناد بالادسـتی در ایـن حـوزه که هم شـامل جامعـه آکادمیک 

و هـم بطـن جامعـه می شـود، تلقی شـده و توسـط دسـتگاه های مجـری لاز م الاجرا 

خواهد بود. نکته جالب اینکه فعالیت های این شـورا طی 40سـال گذشـته بیشـتر 

بـر حـوزه علـم و فنـاوری متمرکـز بـوده و بعـد از آن حـوزه فرهنگـی مدنظر این شـورا 

قـرار گرفتـه اسـت؛ از سـوی دیگـر تا امـروز مصوبات شـورای عالی انقـاب فرهنگی 

به ویـژه در حـوزه فرهنـگ آنطـور کـه بایـد موردتوجـه قـرار نگرفتـه و دراصـل بخـش 

اعظـم ایـن مصوبـات بـر زمیـن مانده اسـت تا جایی که بهمن سـال گذشـته محمد 

آقاسـی، دبیـر سـتاد فرهنـگ شـورای عالـی انقـاب فرهنگی اعـام کرده بـود؛ این 

شـورا نزدیک به دوهزارو300 مصوبه دارد که از نظر موضوعی، ۶۶ درصد مصوبات 

بـه حـوزه علـم و فنـاوری و 2۷ درصـد بـه حـوزه فرهنـگ مرتبـط اسـت. همچنیـن 

هفت درصـد مصوبـات هـم هـردو حوزه علم وفناوری و فرهنگ را پشـتیبانی می کند 

و بخـش عمـده مصوبـات اجرایی شـده به حوزه علم اختصاص دارد و فقط یک سـوم 

مصوبات حوزه فرهنگ اجرایی و عملیاتی شده است؛ علی رغم اینکه این اظهارنظر 

نشان دهنده در اولویت قرارداشتن بحث علم و فناوری از سوی شورای عالی انقاب 

فرهنگـی اسـت، امـا نبایـد ایـن مهـم را نیز نادیـده گرفت که تنها یک سـوم از همین 

 2۷درصد مصوبات که ۶21 مصوبه در حوزه فرهنگی می شـود، یعنی حدود 20۷ 

مصوبه اش به مرحله اجرایی رسیده است. 

  نگاه بی فروغ روحانی به جلسات شورای عالی انقلاب فرهنگی!

رئیس جمهور به عنوان رئیس شورای عالی انقاب فرهنگی محسوب می شود و طبیعی 

است ریاست این شورا هر چهارسال یک بار با انتخابات تغییر کند و حسن روحانی از 

مرداد 92 تا سال 1400 ریاست شورا را برعهده دارد. شاید بتوان این طور عنوان کرد 

که هفت سال گذشته یکی از پرحاشیه ترین سال ها برای این شورا به شمار می رود 

و شورا دراین مدت شاهد اتفاقات و حواشی زیادی بوده است. آخرین جلسه این 

شورا درحالی 29 بهمن سال گذشته برگزار شد و از همان زمان تاکنون اعضا دیگر 

برای برگزاری جلسه در سال جدید دور هم جمع نشده اند که پیش تر از بهمن 9۷ 

تا خرداد98 هم شورا نزدیک به پنج ماه را بدون برگزاری حتی یک جلسه و به خاطر 

عدم حضور شخص رئیس جمهور پشت سر گذاشت و درنهایت    رئیس جمهور باردیگر 

اداره جلسات شورا را در دست گرفت تا از این طریق این پیام به بیرون از شورا مخابره 

شود که دولت روحانی اهتمام ویژه ای به این شورا ندارد و علی رغم اینکه این نهاد، 

جزء اصلی ترین نهاد سیاستگذار و ترسیم ریل فرهنگی کشور محسوب می شود، اما 

قرار نیست در دولت روحانی شورا به اندازه جایگاه سیاستگذاری اش در راس قرار 

داشته باشد. این درحالی است که براساس آیین نامه داخلی خود شورا جلسات 

شورای معین باید حداقل هردو هفته یک بار تشکیل شود اما در دولت قبلی و فعلی 

چندان تمایلی به این کار دیده نشده است. 

 شورای عالی انقلاب فرهنگی طی 7 سال؛ عملکردی نمایشی

با نگاهی به بخش مصوبات سایت خود شورای عالی انقاب فرهنگی نیز می توان 

به راحتی به چگونگی برگزاری جلسات از سوی شخص رئیس شورا رسید. علی رغم 

اینکه در طول سال های حضور حسن روحانی به عنوان رئیس این شورا حدود 91 

جلسه برگزار شده که از این تعداد نیز هشت جلسه آن مربوط به برهه زمانی شهریور 

ماه 92 تا پایان اسفند همان سال بوده است. البته شورا در چند ماهه سال 92 تنها 

44 مصوبه داشته که بیشتر آنها نیز مصوبات انتصابی اعضا و روسای مختلف فضای 

آموزش عالی کشور بوده و شاید بتوان مهم ترین تصمیم گیری اعضای شورای عالی 

انقاب فرهنگی را درباره تصویب »سند ملی علوم و فناوری های سلول های بنیادی« 

دانست. برگزاری جلسات در سال 93 شرایط بهتری داشته است؛ چراکه در طول 12 

ماه این سال، 1۶ جلسه توسط اعضای شورای عالی انقاب فرهنگی برگزار شده و 

هرچند باز هم وضعیت برگزاری جلسات به صورت هردو هفته یک بار نبود، اما قطعا 

نسبت به سال 92 بهتر بوده است. نکته قابل تامل درباره جلسات سال 93 این شورا 

آن است که در بخش مصوبات سایت اطاعاتی از مصوبات شورا که از 22 مهر 93 

تا 23 آذر 95 به تصویب رسیده، وجود ندارد و جالب تر اینکه در این بخش از سایت 

شورا هیچ خبری درباره مصوبات شورا در سال 94 نیست. در سال 95 نیز تنها اخبار 

مربوط به دو مصوبه که در آذر ماه و دی ماه به تصویب رسیده، منتشر شده و اخبار 

مربوط به مصوبات سال 9۶ هم در بخش مصوبات سایت وجود ندارد. با این حال با 

نگاهی به سایت مرکز پژوهش های مجلس شورای اسامی می توان به گزارش عملکرد 

شورا در سال 93 رسید. شورای عالی انقاب فرهنگی در این سال هم تنها 1۶ جلسه 

برگزار کرده و باز هم آیین نامه شورا مبنی بر برگزاری هر دو هفته یک بار جلسات، در 

آن سال نقض شده است. براساس سایت مرکز پژوهش های مجلس شورای اسامی 

اولین جلسه شورا در این سال مربوط به جلسه ۷44 در فروردین ماه و آخرین آن 

هم مربوط به جلسه ۷۶0 است که در 12 اسفندماه همان سال به تصویب رسیده 

است. شورا در طول 12 ماه از سال 93، تنها ۶3 مصوبه داشته که از این تعداد هم 

42 مصوبه در ارتباط با تایید انتخاب یا انتخاب روسای دانشگاه ها بوده است. البته 

در آن زمان کمیته منتخب شورا برای انتخاب روسای دانشگاه وجود خارجی ندارد و 

طبیعی بود که خود شورا باید به صورت مستقیم برای انتخاب روسای دانشگاه ها ورود 

می کرد. در سال 94 اما شورای عالی انقاب فرهنگی کم کارتر از سال 93 شده بود؛ 

چراکه اولین جلسه این شورا مربوط به جلسه ۷۶1 در فروردین ماه و آخرین جلسه 

مربوط به جلسه ۷۷۶ در اسفند ماه است. در اصل شورا در آن سال تنها 15 جلسه 

برگزار کرد که ماحصل آن هم صرفا تصویب 18 مصوبه بوده است؛ هرچند در این 

سال دیگر خبری از مصوبات انتصابی شورا نیست، اما برخی از مصوبات شورا مانند 

مصوبه »تشکیل هیات عالی تجدیدنظر موضوع تبصره ماده واحده مصوب جلسه 

۶30 شورای عالی انقاب فرهنگی« را می توان جزء مصوبات جنجالی شورا در این 

سال دانست. »سیاست ها و ضوابط اجرایی آمایش آموزش عالی در عرصه سامت 

در جمهوری اسامی ایران«، مصوبه اصاح و تکمیل موادی از آیین نامه جایزه ادبی 

جال آل احمد، مصوبه امکان ادامه تحصیل فرهنگیان دارای مدرک معادل در 

مقاطع تحصیلی بالاتر، سیاست ها و ضوابط اجرایی حاکم بر آمایش آموزش عالی 

در جمهوری اسامی ایران ازجمله مصوبات مهم این شورا به شمار می رود اما شاید 

بتوان اصلی ترین مصوبه را مربوط به »تفویض صاحیت انتخاب روسای دانشگاه ها 

و موسسات آموزش عالی به کمیته منتخب شورای عالی انقاب فرهنگی« دانست؛ 

مصوبه ای که براساس آن انتخاب روسای دانشگاه ها به این کمیته که متشکل از وزیر 

علوم، وزیر بهداشت، رئیس نهاد رهبری در دانشگاه ها، دبیر شورای عالی انقاب 

فرهنگی و رئیس هیات نظارت و بازرسی شورای عالی انقاب فرهنگی است، واگذار 

شده و تنها در صورتی که این کمیته نتواند روی فردی به اجماع برسد، بحث انتخاب 

روسای دانشگاه ها به صحن شورا کشیده خواهد شد. وضعیت عملکردی شورای 

عالی انقاب فرهنگی در سال 95 براساس اطاعات منتشر شده روی سایت مرکز 

پژوهش های مجلس شورای اسامی جالب تر از دو سال قبل است؛ چراکه در این 

سال تنها هفت مصوبه توسط اعضای شورا به تصویب رسیده و اولین جلسه نیز در 

1۷ فروردین ماه آن سال و با شماره ۷۷۷ برگزار شده است و آخرین جلسه نیز مربوط 

به جلسه شماره ۷93 و 3 اسفند ماه سال 95 است؛ با این حساب شورا درآن سال 

نیز تنها 1۶ جلسه برگزار کرده با استناد به سایت مرکز پژوهش های مجلس و حتی 

سایت خود شورای عالی انقاب فرهنگی که تنها دو مصوبه این شورا در سال 95 

را نشان می دهد، این شورا در آن سال تنها 9 مصوبه داشته که ازجمله آن می توان 

به »سیاست ها و ضوابط ارتقای مشارکت خیرین و واقفین در پیشرفت حوزه علم و 

فناوری«، مصوبه »اصاح و تکمیل مصوبه سیاست ها و ضوابط اجرایی آمایش آموزش 

عالی در عرصه سامت«، »انتخاب نماینده شورای عالی انقاب فرهنگی در شورای 

راهبری پایگاه استنادی علوم جهان اسام«، »اساسنامه صندوق مشارکت توسعه 

فرهنگ قرآنی«، »اساسنامه موسسه جهانی ولایت« اشاره کرد. در سال 9۶ هم که 

اولین جلسه شورای عالی انقاب فرهنگی مربوط به جلسه ۷94 و در 15 فروردین ماه 

است، شورا تنها 11 جلسه را در طول سال برگزار کرد، این یعنی شورا حتی یک ماه 

را نیز بدون جلسه پشت سر گذاشته است، به طوری که آخرین جلسه آن مربوط به 

جلسه 805 و در اسفند ماه همان سال بوده است. در این سال شورا مصوباتی چون 

»سند راهبردی توسعه آموزش عمومی قرآن کشور«، »مصوبه شورای عالی انقاب 

فرهنگی درخصوص ساماندهی برگزاری آزمون های بین المللی« »آیین نامه اجرایی 

پرداخت کمک هزینه تحصیلی دانشجویی به حافظان و قاریان در سال 139۶« 

و... را داشته و جالب اینجاست که حتی یک خبر از مصوبات این سال در سایت 

شورای عالی انقاب فرهنگی وجود ندارد. در سال 9۷ آن طور که مرکز پژوهش ها 

منتشر کرده تنها پنج مصوبه توسط این شورا به تصویب رسیده که مهم ترین آن نیز 

»انتخاب دبیر جدید شورای عالی انقاب فرهنگی« بوده است. »ساماندهی برگزاری 

آزمون های بین المللی زبان فارسی« و»ضوابط ارزیابی عمومی حافظان قرآن کریم« 

هم از دیگر مصوبات شورا در این سال است؛ با این حال نباید فراموش کرد که آخرین 

جلسه این شورا مربوط به دی ماه همان سال است و بعد از انتخاب دبیر جدید عما 

جلسات این شورا نیز به ورطه تعطیلی کشیده و در اصل این شورا در آن سال تنها 10 

جلسه برگزار کرد و تا خرداد سال 98، این شورا تشکیل جلسه نداد. اولین جلسه این 

شورا در سال 98، مربوط به جلسه 81۷ است که در خرداد ماه تشکیل شد و مصوبه 

»تجدید انتخاب نماینده شورای عالی انقاب فرهنگی در هیات نظارت بر مطبوعات«، 

»تکمیل و تعمیم شمول ماده واحده اختصاص سهمیه به داوطلبان آزمون سراسری در 

مناطق زلزله زده کشور به کلیه مناطق درگیر بایای طبیعی« و... را به دنبال داشت. 

جالب اینجاست در سایت مرکز پژوهش ها نیز تنها 1۷ مصوبه مربوط به این سال از 

شورای عالی وجود دارد که آخرین آن هم مربوط به جلسه 82۷ و 29 بهمن ماه است، 

یعنی در این سال نیز تنها 10 جلسه برگزار شد و عما بار دیگر آیین نامه داخلی شورا 

نه تنها جدی گرفته نشد، بلکه برگزاری تعداد جلسات به کمترین حد خود رسید. 

هرچند شاید بررسی عملکرد شورا از روی آمارهای منتشرشده روی سایت خود شورا و 

مرکز پژوهش ها، کار چندان دقیقی نباشد؛ اما با نگاهی به مصوبات این شورا در مدت 

ریاست حسن روحانی می توان به این نتیجه رسید که عما شورا خروجی قابل دفاعی 

نداشته و مصوبات آن نیز چندان راه به جایی نبرده اند. 

 زیرمجموعه هایی کم رمق تر از صحن شورا 

درکنار جلسات شورای عالی انقاب فرهنگی که در طول هفت سال گذشته با 

فرازوفرودهایی همراه بوده و گاه با تعطیلی چندماهه روبه رو شده، زیرمجموعه های 

این شورا نیز مانند هیات عالی جذب، شورای تحول علوم انسانی و دبیرخانه شورای 

اسامی شدن دانشگاه ها و مراکز آموزشی که همگی ذیل خود شورا فعالیت می کنند، 

همواره فعال بوده و در طول سال های گذشته مصوبات بسیار مهمی توسط آنها به 

تصویب رسیده است که شاید یکی از مهم ترین شان را بتوان »سند دانشگاه اسامی« 

دانست؛ سندی که در جلسه ۷35 شورا و در 25 تیر سال 92 و براساس مصوبه شورای 

اسامی شدن دانشگاه ها و مراکز آموزشی به تصویب رسیده، اما در عمل مانند بسیاری 

از مصوبات این شورا به مرحله اجرایی نرسیده است. به عبارت دیگر این سند در 9 

فصل و با 12 هدف مصوب شده که تمام شئون فعالیتی دانشگاه ها در حوزه های 

آموزشی، فرهنگی تربیتی، پژوهش و فناوری، مدیریتی و نظام اجرایی را دربرگرفته و 

برای اسامی سازی هرکدام از این بخش ها راهبردهایی را تعیین کرده است. ازجمله 

اهدافی که در این سند به آن اشاره شده می توان به تولید دانش تمدنی به ویژه علوم 

انسانی-اسامی، تحقق سبک صحیح زندگی اسامی، مشارکت حداکثری دانشگاه ها 

در تمدن سازی نوین اسامی، احیا و ارتقای نقش خانواده در فرآیند تعلیم و تربیت، 

گسترش تعامل حوزه و دانشگاه و... اشاره کرد، اما واقعیت آن است که وقتی نگاهی 

به فضای آکادمیک این روزهای کشور می اندازیم، باید بگوییم بعد فرهنگی و سبک 

زندگی این سند هیچ گاه به محیط واقعی دانشگاه ها نرسیده و این مساله را می توان 

به راحتی در فضای دانشگاه ها مشاهده کرد و دراصل علی رغم وجود مصوبات کاربردی 

در ارتباط با محیط فرهنگی دانشگاه ها اما هنوز بسیاری از مشکات این حوزه ها برجای 

خود باقی مانده و مصوبات این حوزه ها نیز به مرحله عمل نرسیده است. 

از سوی دیگر هیات عالی جذب به عنوان یکی از زیرمجموعه های مهم این شورا به 

شمار می رود؛ هیاتی که هرچند در سال 8۶ تشکیل شد، این درحالی است که 

محمدعلی کی نژاد، رئیس هیات عالی جذب آبان سال گذشته از تعیین تکلیف 

پرونده بورسیه ها تا بهمن همان سال خبر داده بود، اما هنوز بعد از گذشت پنج ماه 

از آن وعده عما اتفاق خاصی برای بسته شدن پرونده دانشجویان بورسیه نیفتاده و 

حتی ورود به ظاهر پرقدرت این هیات از ۶ماه دوم سال گذشته نتوانسته راه به جایی 

ببرد و همچنان تعدادی از دانشجویان بورسیه منتظر تعیین تکلیف شان هستند. 

در این میان شاید بد نباشد نگاهی هم به فعالیت های شورای تخصصی تحول و ارتقای 

علوم انسانی داشته باشیم؛ شورایی که قطعا یکی از اثرگذارترین شوراها در ارتباط با 

برون رفت از وضعیت فعلی رشته علوم انسانی در کشور محسوب می شود و البته تا 

امروز مصوبات مفیدی را نیز در راستای اسامی سازی علوم انسانی داشته است و 

آخرین آن را هم می توان جلسه صدوهفتادونهم این شورا دانست که 19 خردادماه 

امسال تشکیل و طی آن سرفصل  دوره کارشناسی ارشد رشته روانشناسی اسامی 

به تصویب رسید. جلسات این شورا از آن جهت دارای اهمیت فراوان است که علوم 

انسانی یکی از اصلی ترین رشته ها در تغییر سبک زندگی مردم به شمار می رود، تا جایی 

که اگر بگوییم برای تحقق »سند دانشگاه اسامی« نیز باید روی اسامی سازی علوم 

انسانی متمرکز شویم، بیراه نگفته ایم و همین مهم می طلبد تا مصوبات این شورا بیش 

از پیش موردتوجه مسئولان اجرایی کشور قرار بگیرد. شورای عالی انقاب فرهنگی 

در کنار همه کمیسیون ها و شوراهای خود، قرار است کمیسیونی دانشجویی  برای 

خود راه اندازی کند؛ کمیسیونی که هرچند هنوز به مرحله نهایی نرسیده اما آن طور 

که منصور کبگانیان، دبیر ستاد علم و فناوری شورا در بهمن سال گذشته گفته بود: 

»اعتقاد داریم نیاز جدی به چنین کمیسیونی وجود دارد. به هر حال بخشی از اطاعات 

و حرکت های جدی و شاداب جامعه علمی از سوی دانشجویان است و باید تقویت 

شود، همچنین برای حمایت  از انجمن های علمی دانشجویی و ارتباط با دانشجویان 

 در سطح دانشگاه نیاز جدی به کمیسیون دانشجویی در شورای عالی انقاب فرهنگی 

داریم که درحال تصویب آن هستیم.« قطعا درصورت تصویب و تشکیل این کمیسیون 

می توان امیدوار بود که بسیاری از مصوبات مربوط به فضای فرهنگی دانشگاه ها به 

مرحله اجرا برسد، اما تاکنون در پس وعده  و  وعید ها محقق نشده است. 

 شورای عالی انقلاب فرهنگی در دوران روحانی؛ از درگیری 

لفظی اعضا با رئیس تا تغییر دبیر و بی اهمیتی به فرهنگ عمومی 

درکنار همه کارهای بر زمین مانده در شورای عالی انقاب فرهنگی، اما نمی توان 

از دوران پرحاشیه ریاست حسن روحانی بر این شورا گذشت؛ چراکه در طول هفت 

سال گذشته بعضا وقت شورا به جای رسیدگی به مشکات و به تبع آن تصویب 

مصوبات کاربردی، صرف بحث و جدل میان اعضای شورا با شخص رئیس جمهور 

شده و شاید اصلی ترین آنها را بتوان خبر مربوط به درگیری لفظی رحیم پورازغدی 

با روحانی دانست. البته این تنها حاشیه شورا در این دست نیست و در بهمن سال 

9۷ نیز میان عزت الله ضرغامی، به عنوان یکی از اعضای شورا و رئیس جمهور بر سر 

فضای مجازی و فیلترینگ درگیری لفظی شکل گرفته بود. کمتر از یک سال جلسه 

شورای عالی انقاب فرهنگی شاهد درگیری لفظی میان یکی دیگر از اعضا با رئیس 

آن هم بر سر گرانی یک باره قیمت بنزین بود تا جایی که حسن روحانی آن جلسه 

را نیمه کاره رها کرد. آن طور که رحیم پورازغدی ماجرای این درگیری را در مراسم 

روز دانشجوی سال گذشته در دانشگاه خواجه نصیرالدین طوسی بازگو کرده بود، 

رئیس جمهور نقد درباره شیوه اجرایی کردن افزایش قیمت بنزین را تحمل نکرده و 

از ازغدی خواسته بود تا در این زمینه سکوت کند! البته بعد از این بحث و جدل ها، 

هم عزت الله ضرغامی و هم رحیم پورازغدی در یکی از جلسات این شورا دعوت 

نشدند و چندی بعد نیز رحیم پورازغدی در آبان 98 از تصمیمش برای عدم حضور در 

جلسات شورای عالی انقاب فرهنگی خبر داده بود. دو ماه بعد این عضو شورای عالی 

انقاب فرهنگی از لزوم شفافیت موضع گیری اعضا سخن به میان آورد و به گفته او 

گزارش دادن به افکار عمومی جزء وظایف اعضای این شورا نبوده و او به رئیس دولت 

اصاحات پیشنهاد داده تا کل مذاکرات شورا همانند مجلس شورای اسامی علنی 

شود، اتفاقی که البته هنوز محقق نشده است. با این حال باید به این مهم اشاره 

شود که اولین بار نیست که رئیس جمهور نقدناپذیری دولت را به اثبات رسانده بود 

و بارها در جلسات خارج از شورای عالی انقاب فرهنگی هم عدم تحمل انتقاد از 

سوی دولتی ها دیده شده است. با این حال شورای عالی انقاب فرهنگی در مدت 

دوران دولت یازدهم و دوازدهم شاهد حواشی ای غیر از درگیری لفظی هم بوده که 

شاید بتوان یکی از اصلی ترین آن را تغییر دبیر شورا دانست. 12 دی دو سال پیش 

سیدسعیدرضا عاملی با رای اعضای این شورا به عنوان دبیر انتخاب شد تا محمدرضا 

مخبردزفولی بعد از 13سال دبیری از شورای عالی انقاب فرهنگی برود. یکی دیگر از 

اتفاقات شورای عالی انقاب فرهنگی در سال 98 مربوط به تشکیل ستاد هماهنگی 

و راهبری نقشه مهندسی فرهنگی است؛ ستادی که پنج سال بعد از تصویب سند 

مهندسی فرهنگی کشور و با اهدافی ازجمله بررسی وضع موجود فرهنگی کشور 

براساس شاخص های مصوب، تقسیم کار ملی و ایجاد هماهنگی و انسجام بخشی 

برای اجرای نقشه، تصویب سیاست های اجرایی و خطوط راهنمایی مربوط به اقدامات 

ملی برای اباغ به دستگاه ها، تصویب برنامه های پیشنهادی دستگاه ها برای اجرای 

مفاد نقشه و... شکل گرفته و جالب اینجاست که در طول یک سالی که از عمر این 

ستاد می گذرد، این ستاد جز دو مصوبه چارچوب تدوین اسناد ملی حوزه فرهنگ و 

روزآمدسازی سند مهندسی فرهنگی خروجی دیگری نداشته است و علی رغم اینکه 

حوزه فرهنگ یکی از اصلی ترین حوزه ها در هر جامعه ای به شمار می رود، اما به نظر 

می رسد رئیس شورای عالی انقاب فرهنگی در طول هفت سال گذشته آن طور که 

باید توجهی به این حوزه ندارد و برای بر زمین ماندن مصوبات شورای عالی انقاب 

فرهنگی چندان اهمیتی قائل نیست. 

زهرا رمضانی
روزنامه نگار

»فرهیختگان«عملکردشورایعالیانقلابفرهنگیدردورانروحانیرابررسیمیکند

قفل روحانی روی شورای عالی انقلاب فرهنگی

دانشگاه @ f a r h i k h t e g a n d a i l y

  نیمکت خبر

الزاموزارتعلومبهتجمیع،ادغاموانحلالموسسات

وزیر علوم جزئیات طرح ساماندهی آموزش عالی را تشریح کرد و گفت: »هیچ 

مرکزی در هیچ شهری براساس این طرح تعطیل نمی شود، اما تعداد دانشگاه ها 

به صورت عنوانی کاهش می یابد.« او در گفت وگو با مهر همچنین گفت: 

»براساس مصوبه شورای عالی انقاب فرهنگی وزارت علوم موظف شد در جهت 

ساماندهی واحدها و مراکز دانشگاهی در حوزه آموزش عالی چند اقدام مانند 

منطقه بندی، کیفی سازی، ماموریت گرا کردن از طریق »تجمیع موسسات 

موجود، ادغام و حتی انحال« را انجام دهد.« وزیر علوم در پاسخ به این سوال 

که آیا با اجرای این طرح در دانشگاه پیام نور، مراکز دانشگاه تجمیع شده و 

دانشجویان کاهش خواهند یافت، گفت: »تعداد دانشجویان کاهش یافته، 

تجمیع و ادغام مراکز نیز در حال انجام است، چون مأموریت آنها براساس قانون 

برنامه ششم تغییر کرده است. به عنوان مثال، دانشگاه پیام نور بعد از ساماندهی، 

اجازه پذیرش در برخی رشته ها را که درحال حاضر دارد، دیگر نخواهد داشت.« 

شورایاسلامیشدنبهموضوعحجابوعفافدردانشگاههارسیدگیکند

رئیس نهاد نمایندگی رهبری در دانشگاه ها خواستار رسیدگی شورای اسامی شدن 

دانشگاه ها به موضوع حجاب و عفاف در دانشگاه ها شد. به گزارش مرکز خبر شورای عالی 

انقاب فرهنگی، مصطفی رستمی، رئیس نهاد نمایندگی رهبری در دانشگاه ها با تاکید بر 

اینکه اتفاقات بزرگی در فضای فرهنگی کشور رخ داده است، خاطرنشان کرد: »ضرورت 

دارد در این زمینه مستندی از ایثارهای دوران کرونا تهیه شود.« وی با اشاره به اینکه فضای 

دانش آموزی بالاجبار به استفاده از فضای مجازی سوق داده شد، گفت: »آسیب شناسی 

این فضا و تهیه پیوست های رسانه ای توسط شورای عالی انقاب فرهنگی، شورای عالی 

فضای مجازی و... ضرورت دارد.« رئیس نهاد نمایندگی رهبری در دانشگاه ها به عنایت 

مقام معظم رهبری »مدظله العالی« برای دیدار با دانشجویان در همین ایام کرونا اشاره کرد و 

گفت: »ایشان موضوع عفاف و حجاب را از روسای دانشگاه ها، مسئولان حوزه آموزش عالی 

و همین طور دانشجویان مطالبه کردند که ضرورت دارد شورای اسامی شدن دانشگاه ها 

به این موضوع رسیدگی کند.«

امیدواریبهبهبودوضعکروناوبرگزاریکلاسهایعملیدرتابستان

معـاون آموزشـی وزیـر علـوم گفـت: »امیدواریـم بـا آرام شـدن شـرایط 

کشـور از نظـر شـیوع ویـروس کرونـا، دانشـگاه ها بتواننـد کاس هـای 

عملـی و کارگاهـی را در تـرم تابسـتان برگـزار کننـد.« علـی خاکی صدیق 

در گفت وگـو بـا فـارس  تصریـح کـرد: »اگـر به دلایلـی در تابسـتان هـم 

امـکان برگـزاری کاس هـای عملـی و کارگاهـی فراهـم نشـد یـا شـرایط 

دانشـجویان بـرای حضـور در کاس هـای عملی و کارگاهـی فراهم نبود، 

دانشـگاه ها می تواننـد ایـن کاس هـا را در تـرم آینـده برگزار کننده و نمره 

درس بـرای همیـن ترم منظور شـود. اخیـرا محمدرضا آهنچیان، مدیرکل 

برنامه ریـزی آموزش عالـی وزارت علـوم گفتـه اسـت: »دانشـجویان به طور 

معمول نمی توانند ترم تابسـتان داشـته باشـند، مگر اینکه در سـال آخر 

تحصیل شـان، بـه تشـخیص دانشـگاه، واحدهایـی تـا دانش آموختگـی 

آنهـا باقـی مانده باشـد.«


